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[Justitsministeren.] 
ved at røre ved principperne for den gæl- 
dende ordning. Det ærede medlem pegede 
bl. a. på den bestemmelse, at en enke skal 
søge og få afslag på en bevilling for at komme 
i betragtning ved tildeling af pension fra 
filmsfonden. Det kan vi naturligvis disku- 
tere. Det ærede medlem forstår sikkert, at 
der har ligget en i og for sig fornuftig be- 
tragtning bag den ordning, som nu har 
været gældende i en længere årrække, men 
det er klart, at vi kan diskutere problemet. 
Det ærede medlem nævnte også det antal 
år, der lægges til grund ved beregningen 
af pensionen. Også dette kan vi naturligvis 
tale om. 

Også det ærede medlem fru Hanne Budtz 
kritiserede bevillingssystemet og mente, at 
tiden nu var inde til at rejse spørgsmålet. 
Må jeg sige til det ærede medlem, at mig 
forekommer det, at netop den nuværende 
situation med de akutte vanskeligheder for 
hele erhvervet taler imod en principiel 
ændring af den ordning, vi har i øjeblikket, 
og jeg vil ikke tilbageholde den bemærk- 
ning, at hvis vi havde haft det, det ærede 
medlem kalder fri næring, gennem en år- 
række, så ville vi i de seneste år have oplevet 
et meget betydeligt antal fallitter, således 
som man ser det rundt omkring i verden, 
hvor den frie næring har ført til oprettelse 
af alt for mange biografer. Jeg synes, det 
er lykkeligt, at vi har undgået det . 

Også de øvrige ærede ordførere kan jeg 
takke for tilslutningen til lovforslaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Kolbjørn: Jeg foreslår, at lovforslaget 
henvises til et udvalg på 17 medlemmer. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om tillæg til lov om indførelse 
af dansk kirkelovgivning i de sønderjyske 
landsdele. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 2155, 
fremsættelsen i tidenden sp. 3306). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Andreas Hansen: Ved det foreliggende 
lovforslag tilsigtes en ændring i lov nr. 326 
af 5. juli 1949 § 11, idet den højtærede 
kirkeminister foreslår, at bestemmelsens 
gyldighedsperiode forlænges fra 10 til 12 år. 

Loven af 1949 har to formål, for det 
første at udstykke præstegårds jorden, for 
det andet, og ikke mindst, at skabe en 
bedre jordfordeling. Dette er sket i de år, 
der er forløbet, o er det er arbeidet med iord- 
fordelingen, der er årsagen til, at man ikke 
har været i stand til at holde sig inden for 
grænsen af de 10 år. Det er altså af hensyn 
hertil, at den højtærede kirkeminister har 
ønsket fristen i lovens § 11 forlænget med 
2 år, og jeg vil på mit partis vegne foreslå 
lovforslaget vedtaget uden udvalgsbehand- 
ling. 

Ejnar Hansen: Det ærede medlem hr. 
Andreas Hansen har gjort rede for, hvad 
lovforslaget drejer sig om, så jeg kan nøjes 
med på mit partis vegne at give tilslutning 
til, at lovforslaget vedtages, som det er 
fremsat af den højtærede minister. 

Clausen (Olufskjær): Anbefaler. 

A. C. Normann: Da mit partis ordfører 
ved behandlingen af denne sag, det ærede 
medlem hr. Slipsager, er forhindret i at 
være til stede, vil jeg gerne på det radikale 
venstres vegne give tilslutning til lovforsla- 
get og dertil føje den bemærkning, at da 
der nu er gået ca. 40 år siden genforeningen, 
ville det måske føles rimeligt i alle kredse, 
om Sønderjylland snart var helt inde under 
dansk lovgivning. 

I forbindelse med behandlingen af lov- 
forslaget vil jeg gerne sige, at i Sønderjylland 
råder dér, tror jeg, tilfredshed med loven 
om udstykning ai de sønderjyske præste- 
gårde og tilfredshed med, at jorden fra disse 
er indgået i jordfordelingen. For hele landet 
er dette spørgsmål et lille spørgsmål, men 
for grænselandet er oprettelsen af 46 nye 
ejendomme og suppleringen af 391 ejen- 
domme med tillægsjord en meget betydelig 
gevinst, ligesom den langt bedre jordforde- 



3529 10/3 59: 1. beh. af f. t. 1. vedr. dansk kirkelovgivning i de sønderjyske landsdele. 3530 

[A. C. Iformann.] 
ling, som loven har medført, har sin store 
betydning for grænselandet. Kunne man 
komme så vidt, at man fik løst spørgsmålet 
0]11 den fri jord på tilsvarende måde, var 
vi kommet langt med hensyn til jordforde- 
lingen i Sønderjylland. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget. 

Sandau: Jeg kan på retsforbundets vegne 
anbefale lovforslagets vedtagelse. 

Kirkeministeren (Bodil Koch): Jeg vil 
gerne takke ordførerne for den enstemmige 
tilslutning til lovforslaget. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
indfødsrets meddelelse m. v. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 2177, 
fremsættelsen i tidenden sp. 3396). 

Lovforslaget sattes til forhandling 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Axel Ivan Pedersen: Jeg foreslår, at lov- 
forslaget henvises til behandling i indføds- 
retsudvalget. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
udskydelse af revision af lov om statens 
husholdningsråd. 

(Lovforslaget findes i tillæg A. sp. 2157, 
fremsættelsen findes i tidenden sp. 3401). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Viola Nørløv: I sommeren 1956 stod sta- 
tens husholdningsråds nye bygning færdig, 
og med den var der skabt betingelser for en 
udvidelse af husholdningsrådets forsøgs- 
arbejde. På dette grundlag søgtes der yder- 
ligere bevillinger, men disse bevillinger blev 
afslået af finansudvalget, idet dette mente, at 
man måtte undersøge husholdningsrådets 
hele arbejdsform, og dette blev overdraget 
forvaltningsnævnet. Forvaltningsnævnet så 
på sagen og afgav en ret stor, temmelig 
grundig og fyldig redegørelse, hvori det 
henstillede, at man nedsatte et udvalg, der 
kunne gå nærmere ind på problemerne. 
Ministeriet nedsatte derefter et udvalg, der 
fik til opgave at se på husholdningsrådets 
arbejde og hele organisationsform, og dette 
udvalg fik besked på at arbejde hurtigt, da 
loven skulle revideres i år. Arbejdet gik 
også fra hånden, og jeg ved, der blev holdt 
en række møder også i december måned; 
men udvalget blev færdigt og afgav be- 
tænkning før jul. 

Denne betænkning blev desværre ikke 
enstemmig, hvad. jeg meget beklager, og 
det har ført til, at den højtærede indenrigs- 
minister har ment, at man må se lidt 
nærmere på tingene i ministeriet, og derfor 
foreligger der i dag lovforslag om, at man 
udsætter revisionen et år. Jeg kan meget 
beklage dette, og vi henstiller til den højt- 
ærede minister, at man i ministeriet bliver 
klar over, at det for de danske hjem er en 
meget, meget vigtig sag, der her er til 
drøftelse. 

Da der i dag kun er tale om at udsætte 
revisionen af loven, mener jeg ikke, at der 
er grund til at diskutere de forskellige ind- 
stillinger, der er afgivet i betænkningen, og 
jeg vil, hvis ikke andre af ordførerne ønsker, 
at lovforslaget skal behandles i udvalg, 
afstå fra at foreslå det. Jeg henstiller såle- 
des, at lovforslaget går direkte til anden 
behandling uden udvalgsbehandling. 

Foged: Som der allerede er givet udtryk 
for, drejer det sig kun om en forlængelse 
af loven for et år, en forlængelse, der skyldes, 
at man endnu ikke er færdig med overvejel- 
serne. 

I bemærkningerne til lovforslaget har 
jeg set, at en udskydelse af revisionen bl. a, 


